
 

Diari Oficial del 
Consell General 

Any 2022 – VIII Legislatura – Núm. 6/2022  

Sessió ordinària celebrada el dia 14 de març del 2022 

El dia 14 de març del 2022, dijous, es reuneix a la Casa de la Vall, (nou hemicicle), el M. I. 

Consell General, en sessió tradicional convocada d'acord amb allò que estableix el 

Reglament de l'Assemblea i amb l'ordre del dia que figura en el Butlletí del Consell General 

núm. 29/2022, que és el següent: 

1. Informe de la delegació del Consell General a l’Assemblea Parlamentària del 

Consell d’Europa (APCE) corresponent a l’any 2021. 

2. Informe de la delegació del Consell General a l’Assemblea Parlamentària de 

l'Organització per a la Seguretat i la Cooperació a Europa (OSCE-PA) 

corresponent a l’any 2021. 

Un cop oberta la sessió, sota la presidència de les M. I. Sres. Roser Suñé Pascuet i Meritxell 

Palmitjavila Naudí, Síndica General i Subsíndica General, respectivament, s'ha procedit a 

comprovar la presència dels membres, que ha quedat registrada d'acord amb la relació 

següent: 

M. I. Sr. Oliver Alís Salguero 

M. I. Sra. Mònica Bonell Tuset 

M. I. Sr. Joan Carles Camp Areny 

M. I. Sra. Alexandra Codina Tort 

M. I. Sra. Bernadeta Coma González 

M. I. Sr. Ferran Costa Marimon 

M. I. Sr. Carles Enseñat Reig 

M. I. Sr. Raul Ferré Bonet 

M. I. Sra. Sílvia Ferré Ghiringhelli 
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M. I. Sr. Jordi Font Mariné 

M. I. Sr. Pere López Agràs 

M. I. Sra. Eva López Herrero 

M. I. Sr. Marc Magallón Font 

M. I. Sra. Maria Martisella González 

M. I. Sra. Ester Molné Soldevila 

M. I. Sr. David Montané Amador 

M. I. Sra. Carine Montaner Raynaud 

M. I. Sr. Carles Naudi d’Areny-Plandolit Balsells 

M. I. Sr. Roger Padreny Carmona 

M. I. Sra. Meritxell Palmitjavila Naudí 

M. I. Sr. Josep Pintat Forné 

M. I. Sr. Joan Carles Ramos Reboredo 

M. I. Sra. Núria Rossell Jordana 

M. I. Sra. Judith Salazar Álvarez 

M. I. Sra. Roser Suñé Pascuet 

M. I. Sra. Susanna Vela Palomares 

S’ha excusat l’absència dels M. I. Srs. Joaquim Miró Castillo i Carles Sánchez Rodríguez. 

També hi és present el M. I. Sr. Xavier Espot Zamora, Cap de Govern, acompanyat dels 

M. I. Srs. Jordi Gallardo Fernàndez, ministre de Presidència, Economia i Empresa; Èric 

Jover Comas, ministre de Finances i Portaveu; Maria Ubach Font, ministra d’Afers Exteriors; 

Josep Maria Rossell Pons, ministre de Justícia i Interior; Jordi Torres Falcó, ministre de 

Turisme i Telecomunicacions; Víctor Filloy Franco, ministre de Territori i Habitatge; Judith 

Pallarés Cortés, ministra d’Afers Socials, Joventut i Igualtat; Sílvia Calvó Armengol, ministra 

de Medi Ambient, Agricultura i Sostenibilitat; Joan Martínez Benazet, ministre de Salut; 

Ester Vilarrubla Escales, ministra d’Educació i Ensenyament Superior; Sílvia Riva González, 

ministra de Cultura i Esports i Trini Marín González, ministra d’Administracions Públiques i 

Participació Ciutadana. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Josep Hinojosa Besolí, secretari general del Consell 

General. 

(La M. I. Sra. Susanna Vela Palomares, secretària de la Sindicatura, llegeix l'ordre del dia.) 

(Són les 18.06h) 
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La Sra. síndica general: 

Bona tarda! Bona tarda a tothom. Ben retrobats i ben retrobades en aquesta sala que feia 

dos anys a la qual no fèiem cap sessió. Permeteu-me que expressi la meva satisfacció per 

tornar-nos a trobar aquí, malgrat la situació mundial que estem vivint. 

Abans d'iniciar l'ordre del dia previst per a la sessió, permeteu me adreçar una cordial 

salutació a les diferents autoritats presents: als senyors representants dels coprínceps, al 

senyor president del Consell Superior de la Justícia, al senyor president del Tribunal 

Constitucional, als senyors i les senyores cònsols i també a la resta d'autoritats que ens 

acompanyen. Sigueu benvinguts amb tots nosaltres. 

Punt número 1. 

1. Informe de la delegació del Consell General a l'Assemblea Parlamentària del 

Consell d'Europa (APCE) corresponent a l'any 2021. Intervé la senyora Mònica Bonell 

Tuset, presidenta de la delegació. 

La Sra. Mònica Bonell: 

Gràcies, senyora Síndica. 

Com venim exposant any rere any, el Consell d'Europa, l'organització política d'integració 

europea més antiga del nostre continent, engloba un total de 47 estats membres i de 6 

països observadors que representen aproximadament a uns 830 milions de ciutadans. 

Andorra hi és present des del novembre de 1994 i des d'ençà la delegació parlamentària 

elegida pel Consell General per a cada legislatura ha treballat i continua treballant per 

promoure i fer prevaler, tant a nivell nacional com internacional, els objectius que preconitza 

aquest organisme. 

L'Assemblea Parlamentària del Consell d'Europa (APCE) acull una pluralitat de 

parlamentaris elegits democràticament i que són designats pels seus respectius parlaments 

nacionals per a formar part d'una delegació integrada per representants i per substituts. 

Durant els primers mesos de l'any 2021, la delegació andorrana estava constituïda pel 

senyor Pere López, per la senyora Eva López i pel senyor Oliver Alís i per mi mateixa, però 

arran de l'acord pres per la Junta de Presidents de cedir la plaça que ocupa el conseller 

general del grup parlamentari Terceravia + Unió Laurediana + Independents, en tant que 

membre suplent de la delegació, a un dels consellers generals que conformen el Grup 

Parlamentari Ciutadans Compromesos, durant la sessió ordinària del Consell General del 

dia 29 d'abril del 2021 es va procedir al nomenament del nou membre suplent de la 

delegació del Consell General davant de l'APCE, essent designat el senyor Carles Naudi.  

Com ve essent habitual la delegació assisteix i participa en les sessions plenàries de l'APCE 

que tenen lloc a Estrasburg, així com en les reunions de les comissions i subcomissions on 

estem inscrits en qualitat de titulars i suplents. No obstant això, degut a la situació 

d'emergència sanitària causada per la pandèmia de la SARS-CoV-2, tant les sessions de 

l'APCE com les reunions de les comissions i subcomissions s'han dut a terme de manera 

híbrida, és a dir, s'ha pogut assistir presencialment o bé s'ha pogut seguir de manera 
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telemàtica, respectant els acords presos en cada moment pel buró de l'APCE, que és qui 

té el deure de preparar l'ordre del dia de les sessions i d'autoritzar les reunions de les 

comissions i subcomissions. Els membres de la delegació andorrana han participat en els 

treballs realitzats en aquestes sessions i reunions, tal i com consta a l'informe anyal que 

s'ha elaborat i que se us ha tramès convenientment. 

Durant aquest any 2021, que va debutar amb la reelecció del senyor Hendrik Daems com 

a president de l'Assemblea Parlamentària del Consell d'Europa, s'han dut a terme un ventall 

de debats sobre diversos temes d'actualitat que han donat lloc a l'elaboració de diferents 

resolucions i recomanacions. Entre els temes més destacats que s'han debatut enunciaré, 

entre altres, els següents: vacunes contra la COVID 2019; consideracions ètiques, 

jurídiques i pràctiques; preservar les minories nacionals a Europa; passaport o certificat 

COVID; protecció de drets fonamentals i implicacions legals; l'impacte de la pandèmia de 

la COVID-19 en els drets de l'infant; llibertat de premsa, confiança del públic i dret a saber 

dels ciutadans; superar la crisi socioeconòmica desencadenada per la pandèmia de la 

COVID-19; i Medi Ambient i Drets Humans, el dret a un medi ambient saludable, segur i 

sostenible. 

Entre els aspectes més destacats d'aquest període de sessions figuren, d'una banda, 

l'elecció del secretari general adjunt del Consell d'Europa, resultant elegit per majoria 

absoluta en primera votació el senyor Bjørn Berge, després d'haver aconseguit 140 vots 

contra els 108 vots que va aconseguir l'altra candidata a la senyora Leyla Kayacik. I d'altra 

banda, l'elecció del secretari general de l'Assemblea Parlamentària del Consell d'Europa, 

resultant elegida per majoria absoluta en primera votació la senyora Despina 

Chatzivassiliou, després d'haver aconseguit 240 vots contra els 60 vots que va aconseguir 

l'altre candidat, el senyor Sawicki. La senyora Despina esdevé la primera dona en ocupar 

aquest càrrec després de setanta-dos anys d'història de l'Assemblea Parlamentària. 

Arribat aquest punt, m'agradaria fer esment d'algunes consideracions sobre els treballs 

realitzats per la delegació, que es troben descrits de forma més detallada en l'informe anual 

de la delegació que us ha estat tramès. Així doncs, destacaré les següents actuacions. En 

la sessió de gener de l'APCE vaig ser nomenada segona vicepresidenta de la Comissió de 

les Migracions, dels Refugiats i de les Persones Desplaçades. Així mateix, a proposta del 

grup polític ALDE, vaig ser designada membre de la Comissió pel respecte de les 

obligacions i dels compromisos dels estats membres del Consell d'Europa, comissió amb 

caràcter privat en què només hi poden participar aquells parlamentaris que hagin estat 

designats pels seus respectius grups polítics i que és l'encarregada de vetllar pel 

compliment de les obligacions dels estats membres en virtut de l'Estatut del Consell 

d'Europa, el Conveni Europeu de Drets Humans i la resta de convenis de l'organització dels 

quals siguin part, així com vetllar pel compliment dels compromisos adquirits per les 

autoritats dels estats membres quan van entrar al Consell d'Europa. 

Un altre aspecte a tenir en compte és que durant la sessió que va tindre lloc el mes de juny, 

el senyor Pere López va intervenir durant el debat sobre «Els responsables polítics haurien 

de ser processats per les declaracions fetes en l'exercici del seu mandat?» en tant que 

ponent designat per la Comissió sobre la Igualtat i la No Discriminació. Durant aquest debat, 

el conseller general va donar a conèixer l'opinió de la comissió sobre l'informe presentat pel 
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senyor Boris Cilevičs, informe que va suscitar molt d'interès entre els parlamentaris 

europeus. També voldria assenyalar un esdeveniment organitzat per l'Assemblea 

Parlamentària del Consell d'Europa, com ha estat la Conferència Europea de Presidentes i 

Presidents de Parlaments que va tenir lloc a Atenes durant el mes d'octubre. En aquesta 

conferència va participar la síndica general presentant un discurs durant el debat sobre 

«Les démocraties face à la crise de santé publique de la covid-19: partage d’expériences, 

la voie à suivre» fent menció, i cito en una de les llengües oficials del Consell d'Europa amb 

la qual fou pronunciat aquest discurs: «C’est un fait que nos démocraties ont été mises à 

l’épreuve par le coronavirus, qui ne respecte aucune frontière. En temps de crise nous 

devons nous exiger plus de coopération, voire une coordination entre états plus efficace et 

empathique, qui nous permette articuler des solutions pour l’intérêt général et le bien 

commun, sans se heurter aux situations diverses et aux susceptibilités nationales de chaque 

pays. Il faudra bien en tirer des leçons de cette crise pour l’avenir de nos sociétés…» 

A banda d'aquest tema, també es va debatre sobre «#EnvironnementUnDroit: les 

parlements nationaux et le droit à un environnement sain et durable» i «L’avenir commun 

de toutes les citoyennes et de tous les citoyens européennes». Aquestes conferències 

venen celebrant se des de fa més de vint-i-cinc anys amb una periodicitat bianual i tenen 

com a finalitat compartir informació i experiències, així com sensibilitzar els parlaments 

nacionals sobre els problemes que afecten Europa, especialment en l'àmbit de la 

democràcia representativa. 

No voldria finalitzar aquesta presentació sense agrair a tots i a cadascun dels membres de 

la delegació el seu compromís i la seva dedicació en la defensa dels valors que promou el 

Consell d'Europa, valors que el Consell General comparteix i exporta amb els treballs que 

efectua cada una de les delegacions internacionals de les quals en som partícips. També 

voldria agrair les tasques realitzades pel secretari de la Comissió, el senyor Erick Garasa i 

de l'administrativa, la senyora Sabrina Martínez. 

Moltes gràcies, senyora síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies, senyora consellera, i a tota la delegació per les tasques efectuades en aquest 

període. 

Passem al segon punt de l'ordre del dia. Punt número 2. 

2. Informe de la delegació del Consell General a l'Assemblea Parlamentària de 

l'Organització per a la Seguretat i la Cooperació a Europa (OSCE-PA) corresponent a 

l'any 2021. 

Intervé el senyor Ferran Costa Marimon, cap de la delegació. 

El Sr. Ferran Costa: 

Gràcies, senyora Síndica. 
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Presentem avui l'informe elaborat per la delegació del Consell General a l'Assemblea 

Parlamentària de l'Organització per a la Seguretat i la Cooperació Europea (OSCE-PA), 

integrada per la consellera general Alexandra Codina, els consellers generals Roger 

Padreny, Joan Carles Camp i jo mateix. L'informe inclou els treballs realitzats, les qüestions 

tractades i les decisions preses en el decurs de les reunions organitzades des del passat 1 

de març del 2021 fins al 25 de febrer del 2022. 

La pandèmia de la covid-19 ha fet que aquest any hagi estat un altre any extraordinari. A 

diferència de l'any anterior, s'ha pogut restablir el període anual de sessions i s'han pogut 

celebrar les reunions previstes, tot i que no en format presencial. La sessió anual, que va 

tenir lloc el juliol de 2021, es va celebrar en format híbrid, únicament els caps de delegació 

vam poder assistir presencialment a Viena, mentre que la resta de membres van poder 

seguir els treballs i les reunions de manera telemàtica. El mateix format híbrid i les reunions 

també s'ha adoptat per a la sessió d'hivern que ha tingut lloc aquest passat mes de febrer 

a Viena. Pel que fa a la sessió de tardor, celebrada a l'octubre, aquesta sí va ser íntegrament 

telemàtica. Aquest format híbrid va permetre, a diferència de l'any anterior, que en la sessió 

anual del juliol s'aprovés el pressupost per a l'exercici 2021-2022 i alhora s'escollís la nova 

presidenta, la sueca Margareta Cederfelt, i els vuit vicepresidents. Aquesta ha estat la 

primera vegada que l'OSCE-PA ha utilitzat el sistema de vot electrònic, que ha servit també 

per renovar els càrrecs de president, vicepresidents i ponents de les tres comissions 

permanents. 

Un any més, i malgrat les dificultats per celebrar reunions presencials, l'Assemblea 

Parlamentària ha mantingut una agenda molt activa de reunions en línia. S'han continuat 

organitzant seminaris i conferències telemàtiques per analitzar qüestions d'actualitat i s'ha 

impulsat, entre d'altres, la iniciativa «Call for Action – Helsinki + 50 Process», una iniciativa 

que neix amb la voluntat d'explotar el paper polític de l'OSCE-PA i generar més interès en 

la seva tasca, tant en els parlaments nacionals com en els governs. A banda, cal destacar 

la intensa activitat generada entorn als joves dins de l'OSCE-PA, on sens dubte la delegació 

andorrana ha tingut un paper clau amb una participació activa que ha permès, entre d'altres, 

el nomenament d'un representant especial de joventut de l'OSCE-PA, figura que ja tenia 

creada la banca governamental però que, en canvi, no tenia l'assemblea parlamentària. La 

delegació del Consell General, en aquest cas a través del conseller general Roger Padreny, 

també ha participat en el procés de creació d'una xarxa de joves parlamentaris que va 

celebrar la primera reunió presencial el divendres passat, justament a Viena, i que està 

treballant en una proposta de resolució que podria ser presentada durant la propera sessió 

anual prevista el juliol a Birmingham. 

Pel que fa a les missions d'observació electoral organitzades de l'OSCE-PA, jo mateix vaig 

tenir l'oportunitat de participar en la missió d'observació electoral celebrada a l'Uzbekistan 

el passat mes de novembre. Aquesta fou la primera vegada que l'OSCE, conjuntament amb 

l'ODIHR, l'Oficina per Institucions Democràtiques i Drets Humans, van ser convidats a uns 

comicis presidencials uzbeks. 

Per últim, i com no podia ser d'una altra manera, la darrera sessió d'hivern celebrada el 

passat mes de febrer, va estar marcada per l'inici de la guerra a Ucraïna. Això va provocar 

que s'alterés l'ordre del dia inicialment previst, especialment en el si de la Comissió 
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Permanent i en la sessió conjunta de les tres comissions generals, on la majoria de les 

delegacions van condemnar l'ús de la violència militar per part de Rússia i van donar suport 

al govern ucraïnès. Andorra també va prendre la paraula per condemnar de manera ferma 

l'ús de la força i alhora fer una crida a respectar els principis del dret internacional de la 

Carta de les Nacions Unides i l'Acta Final d'Hèlsinki. En aquest sentit, divendres passat 

també va tenir lloc una reunió urgent i extraordinària de la Comissió Permanent únicament 

per abordar aquesta greu situació. 

No voldria finalitzar aquesta presentació de les tasques dutes a terme per la delegació que 

tinc l'honor de presidir, sense abans agrair als consellers membres d'aquesta delegació el 

seu treball, la seva constància i el seu compromís en la defensa dels valors que promou 

l'OSCE Parlamentària. També agrair la feina que fa la secretària que ens assisteix, la 

senyora Meritxell Carbó. Tots plegats compartim aquests valors que, com no pot ser d'una 

altra manera, volem des d'aquí continuar promovent i compartint. 

Gràcies, senyora Síndica. 

La Sra. síndica general: 

Gràcies, senyor conseller, i gràcies a tots els membres de la delegació per la feina que han 

efectuat durant aquest període en aquest organisme internacional. 

No havent-hi més punts a l'ordre del dia, s'aixeca la sessió.  

Els recordo que tenim la foto tradicional a l'escala. 

(Són les 18.22 h) 
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